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afstemming met de taakuitoefening door de provincie Noord-Brabant. Andersom kan en mag het niet zo zijn 
dat de regio Zuid-Oost Brabant door de provincie Noord-Brabant te kort wordt gedaan in vergelijking tot 
andere regio’s omdat het SRE een eigen wettelijke status heeft als Wgr-plus gebied. 
 
In de afgelopen decennia is een gestructureerd vorm van intergemeentelijke samenwerking ontstaan met 
name gefocust op ruimtelijke ontwikkeling, verkeer en vervoer, sociaal-economische ontwikkeling en  
bouwen en wonen. In eerste instantie richtte die samenwerking zich op de Peelgemeenten. Vanaf de jaren 
negentig van de vorige eeuw is die oriëntatie verlegd naar het gehele gebied Zuid-Oost Brabant. Dat 
schaalniveau (circa 750.000 inwoners) en die omvang hebben onmiskenbaar voordelen. Kernbegrippen zijn 
hierbij onderlinge solidariteit, daadkracht en doorzettingsvermogen. Zuidoost-Brabant onderscheidt zich 
hierbij in positieve zin ten opzichte van andere regio’s in Nederland. Eindhoven en Helmond als 
centrumsteden vervullen hierbij een leidende rol. 
 
Terwijl er op inhoudelijke beleidsterreinen dus voldoende samenhang te constateren valt, is dat op cultureel 
vlak minder. Op de achtergrond  zijn nog steeds scheidslijnen te trekken tussen de Kempen, het gebied van 
de agglomeratie Eindhoven en de Peel. Ook spelen verschillen tussen stad en platteland. Bestuurlijk gezien 
is het de uitdaging om aanwezige verschillen en tegenstellingen te overbruggen in het belang van de gehele 
regio. Het begrip regio is veelzijdig en heeft niet in de laatste plaats betrekking op de relatie 
verstedelijking/stedelijke ontwikkeling versus landschappelijke identiteit/ positie van dorpen. Naast 
(ruimtelijke-) economische aspecten zijn ook sociale en culturele dimensies van toenemend belang om een 
duurzame, evenwichtige en aantrekkelijke regio te realiseren. Het is minder tastbaar, maar wel van groot 
belang voor een succesvolle samenwerking en het ontwikkelen van een eigen identiteit binnen een steeds 
belangrijker wordende Europese dimensie. 
 
Structuur 
Voor ons blijft uitgangspunt dat het SRE een vorm van verlengd lokaal bestuur is en geen vierde 
bestuurslaag. Formeel toetsingskader is daarvoor de Wet gemeenschappelijke regelingen. Het SRE heeft 
door de toekenning van de status “plus-regio” echter een extra dimensie gekregen. Daardoor is het SRE 
rechtstreeks verantwoordelijk voor de uitvoering van een aantal rijkstaken. Verhoudingsgewijs gaat het om 
een gering deel van het takenpakket, doch zeker niet het onbelangrijkst. Wij accepteren dat vooralsnog als 
een gegevenheid waarbij wij op zijn minst terughoudend zijn ten aanzien van verdere uitbreiding van deze 
taken. Inmiddels is aangekondigd dat de evaluatie van de wet Wgr-plus vervroegd wordt van 2011 naar 
2009. Dat betekent dat een nieuwe discussie over de optimale bestuurlijke organisatie van Nederland tegen 
het einde van de huidige kabinetsperiode in het verschiet ligt.   
 
Die op landelijke schaal voortgezette discussie raakt onmiskenbaar ook de toekomstige positie van het SRE. 
Hiervan moet overigens niet los worden gezien de aandacht die de komende tijd gegeven wordt aan het 
thema bestuurskracht van gemeenten en de vereiste helderheid over het takkenpakket van de provincie. 
Zoveel mogelijk moet worden tegengegaan dat door rolvermenging diffuse bestuurlijke verhoudingen en 
daarmee ongewenste bestuurlijke drukte ontstaat. In dit verband verdient in het bijzonder de relatie SRE –
provincie Noord-Brabant alle aandacht. Noodzakelijk achten wij daarom dat voor 1 januari 2009 door het 
SRE met de provincie Noord-Brabant een heldere rolverdeling wordt afgesproken ten aanzien van de in de 
Regionale Agenda benoemde beleidsvelden.  (kaderstellende uitspraak). 
 
In dit verband moet ook benoemd worden het gevaar dat gemeenten als gevolg van tekortschietende 
bestuurskracht in toenemende mate een beroep doen op het cafetariamodel dat door het SRE ontwikkeld is. 
Als het gaat om uitvoerende taken kan de vraag gesteld worden of dit niet buiten het SRE om geregeld moet 
worden. Gewaakt moet worden dat ongebreideld geopteerd wordt voor het cafetariamodel, waardoor de 
organisatie log en bureaucratisch wordt, de overhead toeneemt en de primaire taken in het gedrang komen.  
In onze optiek dient het SRE een slanke, op plannende (waaronder visievormende) en coördinerende taken 
gerichte organisatie te zijn (kaderstellende uitspraak). De toegevoegde kracht dient met name gericht te 
zijn op het versterken van de onderlinge samenwerking en op bovenlokaal niveau organiseren van 
uitvoeringskracht. 
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Kortom, wij verwachten dat tegen het einde van deze kabinetsperiode van vier jaar nieuwe ontwikkelingen te 
verwachten zijn die van invloed zijn op de positie van het SRE in de verdere toekomst. Ongetwijfeld zal er 
behoefte blijven aan deze vorm van intergemeentelijke samenwerking, doch in welke bestuurlijke context dat 
zal gebeuren is nog niet helemaal helder. Bezien in dit perspectief is beperking van de looptijd van de 
Regionale Agenda tot de periode 2008-2010 een goede keuze 
 
Reactie op de inhoudelijke  programma’s en taken opgenomen in de Regionale Agenda 
Hiervoor hebben we enkele opmerkingen gemaakt over de aanleiding  om te komen tot de Regionale 
Agenda SRE 2008-2010 en onze opvattingen over de bestuurlijke randvoorwaarden waarbinnen invulling 
gegeven moet worden aan de taakstelling van het SRE. De manier waarop de uitkomsten van de 
informatieronden met vertegenwoordigers van de colleges van burgemeester en wethouders en van de 
gemeenteraden gepresenteerd worden, heeft door zijn beknoptheid ook wel nadelen. Veelal worden 
algemene uitspraken gedaan, die naar verwachting weinig discussie zullen oproepen omdat het gaat om een 
bevestiging van bestaand beleid. Wij kiezen daarom voor een beperkte reactie. 
 
1. Economie 
In de komende vijf jaar (afronding 2013) moet het fundament worden gelegd voor de uitvoering van onze 
eenduidige regionale agenda (Brainport Navigator, Lissabon voorbij).  De centrale gedachte is dat wanneer 
een relatief kleine regio wil innoveren, het vooral in een paar kerntechnologieën moet investeren en in nauw 
verband samenwerken met de andere partners in de Triple Helix. Voor Helmond betreffen het technologieën 
binnen de sectoren Food en Automotive. De optimale schaal en maat waarop de bovenlokale samenwerking 
georganiseerd wordt,  zou zo veel mogelijk afhankelijk moeten zijn van het onderwerp en de wens van de 
partners. Begrijpelijkerwijs focust het programma Economie op het realiseren van de doelstellingen 
Brainport. Wij onderschrijven dat.  
De driedeling Brainport, Platteland (Progress), Toerisme (Kompas) heeft steeds minder een beleidsmatige 
grondslag en is steeds meer gebaseerd op politiek-bestuurlijke verhoudingen. Het neigt naar 
individualisering van gemeenten terwijl de kracht van onze regio juist is gelegen in samenwerken. Op het 
behoud van die solidariteitsgedachte moeten we alert blijven. Het SRE hanteert het multiplier-effect van de 
bijdrage aan het Regionaal Stimuleringsfonds als argument. Op zich terecht maar evenwel verdedigbaar is 
dat deze multiplier het grootst zal zijn indien het merendeel van de beschikbare middelen zouden worden 
ingezet voor de projecten in het stedelijk gebied die toch als motor fungeren voor een verdere ontwikkeling. 
Het uitgangspunt zou immers moeten zijn dat de beste projecten (uitgedrukt in economische spin off voor de 
regio) het meeste geld zou moeten ontvangen. Dit vraagt om kiezen voor de beste projecten in plaats van 
herverdelen van middelen (langs drie programmalijnen) zodat iedere gemeenten de ingelegde bijdragen 
weer terugontvangt.  
 
2. Ruimte en wonen 
Van oudsher wordt op het vlak van ruimte en wonen samenwerking gezocht tussen de gemeenten. De 
meerwaarde daarvan is evident. Belangrijke beleidsdocumenten zijn het Regionaal Structuurplan (RSP) en 
de Regionale Woonvisie. Wij achten het van groot belang dat bij de uitvoering van het RSP en de 
toekomstige herziening ervan  samenwerking en afstemming met de provincie Noord-Brabant wordt gezocht.  
 
3. Verkeer en vervoer 
Nog los van de wettelijke taken die het SRE heeft op het gebied van verkeer en vervoer als Wgr-plus-regio, 
lijkt het SRE-schaalniveau voor een dergelijke samenwerking op gebied van verkeer en vervoer voor veel 
maatregelen en projecten het juiste schaalniveau. Het provinciale niveau is vaak niet toegespitst op verkeer 
en vervoer. Dit blijkt ook wel uit het feit dat de provincie Noord-Brabant  buiten het SRE-gebied met 
zogenaamde GGA-regio’s opereert om verkeer- en vervoerszaken af te stemmen tussen de diverse 
gemeenten in een regio. Deze samenwerking krijgt echter in het geval van GGA-regio’s geen 
uitvoeringskracht door het beschikbaar stellen van financiële middelen, hetgeen in het geval van het SRE 
wel het geval is (rechtstreekse ontvangst BDU-gelden). In de paragraaf over verkeer en vervoer wordt de 
bovengenoemde kracht van samenwerking op SRE-schaal niet erg nadrukkelijk als voordeel en ambitie 
neergezet. Als hoofddoel wordt aangegeven alleen het uitvoering geven aan het RVVP. Op zich juist, maar 
niet erg ambitieus;  



 

 
Gemeenteraad van Helmond                                                                                                                                                             blz. 4 
Raadsvoorstel  125  

 

Als belangrijkste opgave wordt terecht aangegeven de realisatie van het bestuurlijke akkoord over de 
haalbaarheidsanalyse Zuidoostvleugel. Deze opgave is echter niet terug te vinden bij de speerpunten. Hier 
wordt veel te eenzijdig het accent gelegd op de realisatie van een hoogwaardig OV-systeem. Eindhoven 
heeft een ambitieus plan opgesteld voor realisatie van HOV-assen en doorstroomassen. De regio is echter 
groter dan Eindhoven en directe omgeving. De opwaardering en voltooiing van het regionale wegennet komt 
bijvoorbeeld bij de speerpunten niet meer terug. 
Stimulering van vervoer over water kan een bijdrage leveren aan verschillende regionale doelstellingen 
(bereikbaarheid, economische ontwikkeling, leefbaarheid). Vanuit het SRE wordt hier echter geen enkele 
ambitie of opgave geformuleerd. Wij vinden dat een gemis.  Terecht wordt wel aandacht gevraagd voor 
technologische innovaties in het verkeers- en vervoerssysteem. Duidelijke afstemming met bijvoorbeeld 
provincie/BrabantStad is hier echter noodzakelijk: op dit moment dreigt er overlap en inefficiency. 
 
4. Plattelandsontwikkeling 
Dit programma  probeert de reconstructieproblematiek te linken met projecten, die in het kader van Brainport 
worden ontwikkeld. Wij onderschrijven het belang van het behoud van een levenskrachtig platteland en 
onderkennen de noodzaak om nieuwe beleidsinitiatieven te ondernemen en nieuwe inhoud en vorm te 
geven aan de steeds veranderende verhouding stedelijk gebied-platteland en tussen stad en dorpen. Het 
SRE heeft hierbij enerzijds een initiërende rol (visievorming) en anderzijds  een ondersteunende rol.  Het is 
zaak bij de ontwikkeling  de provincie Noord-Brabant te betrekken  beleidsmatig en ook financieel. Bij de 
provincie ligt het primaat voor het reconstructiebeleid. Daarbij geldt dat de participatie van het SRE op dit 
beleidsveld er niet toe mag leiden dat de provincie Noord-Brabant overgaat tot korting op subsidiemiddelen 
in vergelijking tot andere gebieden in Noord-Brabant. 
 
5. Recreatie en toerisme 
Het programma Recreatie en Toerisme bevindt zich nog in een opbouwfase.  Duidelijk is dat er behoefte is 
aan visievorming op regionaal niveau over de vraag op welke wijze leisure in deze regio kan bijdragen aan 
het versterken van de concurrentiepositie van de regio en hoe zich dit verhoudt tot andere regio’s, B5 en de 
provincie Noord-Brabant.  Het SRE zal deze opgave binnen de kaders van het Brainportprogramma moeten 
oppakken. Samenwerking op het vlak van vermarkting (VVV/onthaal, toeristische promotie, 
arrangementvorming e.d.) op regionale schaal is nuttig en noodzakelijk. Het op SRE niveau reserveren van 
middelen hiervoor  achten wij een effectieve werkwijze. Van belang is dan een goed Kompas, dat duidelijk 
maakt wie in deze regio wat gaat doen. Als Kompas II hier over gaat, waarbij elders binnen de SRE-agenda 
nadrukkelijk ook aandacht wordt besteedt aan de ontwikkeling van de vrijetijdsvoorzieningenstructuur, dan 
kan een slag gemaakt worden bij de ontwikkeling van de  toeristische potentie van de regio. Momenteel 
geldt  dat de in de Regionale Agenda vermeldde synergie tussen de programma’s Brainport, Progress en 
Kompas nog niet is aangetoond. Dat is ook te vroeg gezien de huidige opbouwfase. Bij de evaluatie van de 
Regionale Agenda in 2010 zal blijken of aan het einde van die periode die nagestreefde synergie al  bereikt 
is.  
 
6. Milieu 
De totstandkoming van het Regionale Milieuwerkprogramma (RMP) gaat vrijwel elk jaar gepaard met veel 
discussie over met name de meerwaarde van de regionale milieuprojecten voor de individuele gemeenten. 
Rekening houdend met de wensen en behoeften van de regiogemeenten, wordt voorgesteld om de opzet 
van het RMP te wijzigen. Wij achten dat positief. Het jaar 2007 moet  hierbij worden gezien als 
overgangsjaar. De uitkomsten van de discussie over de toekomstige regionale samenwerking zullen als 
uitgangspunt dienen voor de invulling van de volgende jaarlijkse regionale werkprogramma’s. De gemeente 
Helmond heeft de uitvoering van de eigen milieutaak uitbesteed aan de MDRE. Die beslissing wordt 
momenteel heroverwogen. 
 
7. Zorg en Welzijn 
Het programma Zorg en Welzijn  weerspiegelt  het toegenomen belang van dit beleidsveld voor de 
gemeenten en het vaak gemeentegrensoverschrijdend karakter daarvan. Die ontwikkeling zal zich naar de 
toekomst toe doorzetten. Hier past een kritische opstelling, gegeven de beleidsconcurrentie met de provincie 
(jeugdbeleid) en de vraag of het SRE niet te veel taken over gaat  nemen  van gemeenten wier 








